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100 میلیارد دلار دارایی آزاد شد
در مسائل اقتصادی با آمریکا محدودیتی نداریم

سخنگوی دولت روز یکشــنبه در گفت وگوی اختصاصی با برنامه »من طهران« 
شبکه العالم درخصوص دستاوردهای اقتصادی سفر روحانی به اروپا و نیز رابطه 
ایران با کشورهای منطقه و جهان پس از برجام سخن گفت. محمد باقر نوبخت در 
این گفت و گو دارایی های آزاد شده ایران را افزون بر 100 میلیارد دلار اعلام کرد و 
گفت این دارایی ها به طور کلی آزاد شده است و ما می توانیم از آن استفاده کنیم. 
وی همچنین از احتمال توافق با شرکت هواپیمایی بویینگ و نیز گفت و گوهای 

صورت گرفته برای همکاری با شرکت نفتی توتال خبر داد.

100 میلیارد دلار از دارایی های ایران آزاد شد
 دکتر محمدباقر نوبخت در این گفت و گو در پاسخ به این سؤال که با گذشت بیش از 
دو هفته از لغو تحریم ها، آیا ایران توانسته است به دارایی های بلوکه شده خود دست 
یابد، اظهار داشت: منابعی که در خارج از کشور به عنوان ارز است، بخشی از آن 
متعلق به خود دولت می باشد، بخشی آن از ذخایر بانک مرکزی است و یک بخش 
دیگر به صندوق توسعه ملی و یک بخش دیگر مربوط به بانک ها و شرکت های 
دولتی است. وی درپاســخ به سؤالی درخصوص میزان کل این دارایی ها گفت: 
چیزی که مربوط به این مرحله بود، افزون بر صد میلیارد دلار است اما آن چیزی 
که سهم دولت از این مرحله بود، درحد شش تا هفت میلیون دلار است، ولی اموال 

متعلق به بانک مرکزی و صندوق توسعه ملی زیاد می باشد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا ایران تصمیم دارد که این دارایی ها را به داخل کشور 
بیاورد یا اینکه به کشورهای دوست منتقل کند، این گونه توضیح داد: ما درآمدهای 
نفتی ایران را درحساب های دولت جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور داریم 
و اکنون نیز درآمد فروش نفت ایران به حساب دولت در بانک های خارجی می رود، 
اینجا که بانک مرکزی ما دلار می فروشد، به جز مقداری که به عنوان کش برای 
واردات یا صادرات لازم دارد، به آن بانک ها حواله می کند و آن بانک ها می توانند از 
آن جا استفاده کنند، زیرا پول به صورت فیزیکی جابجا نمی شود و همه معاملات بر 
اساس همین گردش بانکی صورت می گیرد و ضرورتی برای آوردن پول ها نیست و 
ممکن است که مقدار قابل اطمینانی که مورد نیاز است، انجام شود ولی درمجموع 
نیازی به این کار نیست و ما می توانیم از این حساب ها استفاده کنیم. نوبخت تأکید 

کرد: این دارایی ها به طور کلی آزاد شده است و ما می توانیم از آن استفاده کنیم.

در مسائل اقتصادی با آمریکا محدودیتی نداریم
ســخنگوی دولت درباره روابط اقتصادی احتمالی با آمریــکا با بیان اینکه روابط 
سیاسی ما با این کشور تعریف شده و نیازمند تغییرات بینادین در سیاست آنهاست، 
یادآور شــد: اما در خصوص مســایل اقتصادی هیچ محدودیتی نداریم که البته 

اولویت آن بیشتر در زمینه سرمایه گذاری و واردات تکنولوژی روز است.
نوبخت درباره اینکه آیا ایران دارایی های خود در نزد آمریکا به مبلغ یک میلیارد و 
700 میلیون دلار و نیز مبلغ دو میلیارد و صد میلیون دلار نزد شرکت هلندی " شل " 
را بازپس گرفته است یا خیر، گفت: خوشبختانه، بانک مرکزی این کار را هم خوب 

پیش برد و دراین زمینه کارهایی صورت گرفته است.
نوبخت در بخشــی از این گفت و گو درباره عملکرد دولت و ارتباطات آن با دنیای 
خارج در هفته دوم از رفع تحریم گفت: با برچیده شدن تحریم های ظالمانه علیه 

ایران دو برنامه ریزی در اختیار مسؤولان جمهوری اسلامی قرار گرفت؛ از یک سو 
به منابع بلوکه شده دست یافتیم و از طرف دیگر به فضایی دست پیدا کردیم که به ما 
اجازه می دهد بدون محدودیت تحریم از سرمایه گذاری گسترده ای در سال های 
آینده برخوردار شویم. وی افزود: برهمین اساس ما در این ایام یا میزبان هیئت های 
بلندپایه خارجی برای مذاکرات سرمایه گذاری در اقتصاد ایران بوده ایم یا مهمان؛ 
که سفر اروپایی اخیر آقای روحانی رئیس جمهور محترم به ایتالیا و فرانسه و دیدار 
با روســای جمهور این دو کشور از جمله این مهمانی ها اســت که در آن مباحث 

اقتصادی و سرمایه گذاری مطرح شده.

احتمال توافق با شرکت بوئینگ
نوبخت در بخش دیگری از این گفت و گو امضای قراردادها، پروتوکل ها و توافقنامه 
های متعدد بویژه در بخش صنعت خودروسازی و هواپیمایی کشور با فرانسه و ایتالیا 
و گشایش در این بخش ها را از جمله دستاوردهای سفر اخیر آقای روحانی برشمرد 
و گفت که امسال 5 یا 6 فروند از 118 فروند هواپیماهای ایرباس که قرار است طبق 
جدولی زمانبندی شــده وارد ناوگان هواپیمایی ایران شود، وارد این ناوگان هوایی 
خواهد شد. سخنگوی دولت در عین حال خاطرنشان کرد که همانگونه که ایران 
با فرانسه برای خرید هواپیما از شرکت ایرباس توافق کرده است، توافق با شرکت 
بوئینگ در آینده را نیز دور از دسترس ندانســت. وی همچنین با اشاره به این که 
شرکت توتال یکی از همکاران ایران در میادین نفتی بوده است و با رفع تحریم ها، 
توتل دوباره اعلام آمادگی کرده و توافق هایی بین دوطرف صورت گرفته اســت تا 

همکاری مشترک ازسر گرفته شود. 
وی دربــاره تغییرات در صــادرات نفت ایران در برهه بعــد از رفع تحریم ها گفت: 
ظرفیت تولید ما که به خاطر عدم سرمایه گذاری های خارجی محدود شده بود با 
مذاکرات به سرعت در حال بالا رفتن است و ظرفیت بالقوه ما طی چند ماه آینده 
تا 500 هزار بشکه و تا سال آینده حتی تا یک میلیون بشکه هم هست اما به دلیل 
شرایط تحریم امکان صادرات نداشتیم و حالا دو کار را می توانیم انجام دهیم اول 

این که با برداشته شدن تحریم، ظرفیتی از تولید که توان صادرات آن را نداشتیم 
تولید و صادر می کنیم و دوم این که افزایش ظرفیت تولیدی که به دلیل تحریم وجود 
نداشت الان در حال انجام است. نوبخت خاطرنشان کرد: بنابراین، برنامه ریزی ما 
برای سال آینده بر اساس روزانه 2 میلیون و 250 هزار بشکه نفت و میعانات گازی 
طراحی کرده ایم. سخنگوی دولت همچنین تاکید کرد که تا پایان امسال بیش از 

500 هزار بشکه افزایش صادرات خواهیم داشت.

خواهان توسعه روابط با کشورهای عربی هستیم
نوبخت در ادامه این گفت و گو درخصوص اینکه آیا این نگرانی وجود ندارد که آمریکا 
بخواهد تحریم ها را دوباره به بهانه دیگر مانند موشک ها یا حقوق بشر علیه ایران 
اعمال کند، اظهار داشت: از شروط پذیرش برجام این بود که این موارد نمی تواند 
به بهانه های دیگر در لیســت تحریم قرار گیرد و از این جهت ، اینها را نقض برجام 
می دانیم. سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که آیا گشایش روابط اقتصادی 
میان تهران و پاریس می تواند زمینه ساز همکاری های دوجانبه برای پرونده های 
منطقه ای از جمله سوریه باشد گفت: موضوع هسته ای یک مقوله متفاوت از سایر 
موضوعات است و در هر موضوع می  توانیم از مذاکرات هسته ای الگو بگیریم و 
راه حل ثالثی برای قضایا پیدا کنیم که اگرچه ممکن است تمامی خواسته   های دو 
طرف را تامین نکند اما آنها را به توافق برســاند. نوبخت درباره روابط با کشورهای 
عربی در دوره رئیس جمهوری روحانی و تضعیف این روابط در برخی موارد با برخی از 
کشورهای حوزه خلیج فارس و به ویژه عربستان، نیز تأکید کرد: ما خواهان توسعه 
و گسترش روابط با کشورهای همسایه و کشورهای عربی هستیم وامیدواریم که 
با رفع نگرانی های غیرموجهی که اکنون وجود دارد و با اجرایی شدن برجام ، آن ها 
هم احساس کنند که جمهوری اسلامی ایران که خواهان بسط روابط با کشورهای 
جهان است، حتما ترجیح می دهد که با برادران مسلمان خود در کشورهای عربی 
روابط حسنه تری داشته باشــد، و در مورد روابط با عربستان نیز خود ان ها شروع 

کردند و ما دراین اشتباه استراتژیک نقشی نداریم.

احتمال برگشت خاوری بیشتر خواهد شد
اکنون که چند هفته از اجرای برجام می گذرد و بسیاری از کشورها در دوران پسابرجام از گسترش روابط سیاسی و اقتصادی صحبت می کنند، کانادا نیز در این میان ابراز تمایلی از خود برای برقراری ارتباط با ایران 

نشــان داده است. استفان دیون وزیر امور خارجه کانادا که کشورش از ســال 2012 روابط دیپلماتیک خود با ایران را قطع کرده است، طی روزهای اخیر تمایلی برای گشایش سفارت در ایران نشان داده و گفته 
است: سازمان ملل از کشورها خواسته است تحریم های خود علیه ایران را که با هدف جلوگیری از دسترسی آن کشور به بمب هسته ای برای اهداف نظامی بود، بردارند و کانادا نیز تحریم های خود علیه ایران را 

لغو خواهد کرد. در این میان باید دید که آیا رویکرد تازه کانادا در قبال ایران، در بازگرداندن محمودرضا خاوری نیز تاثیری دارد یا خیر. محمودرضا خاوری - مدیرعامل سابق بانک ملی - در جریان پرونده موسوم به 
فســاد 3000 میلیاردی از کشور گریخت و به کانادا رفت. تلاش ها برای بازگرداندن او به کشور تا کنون بی نتیجه بوده است. قاضی ناصر سراج - رئیس سازمان بازرسی کل کشور - در رابطه با احتمال 

بازگشت خاوری در دوران پسابرجام با توجه به تغییر رویه دولت کانادا نسبت به ایران می گوید: به طور قطع اگر کانادا روابط حسنه ای با ایران داشته باشد و دولت کانادا دست از لجبازی هایش بردارد، 
امید بازگشت محمود خاوری به کشور بیشتر است. وی می افزاید: امیدواریم رابطه سیاسی حسنه شود که بر این اساس احتمال برگشت خاوری بیشتر خواهد شد.

اصلاح طلبان بهانه جویی می کنند
اســماعیل کوثری دربــاره نحــوه عملکرد 
صلاحیت هــا  رد  و  نگهبــان  شــورای 
و برخــی واکنش هــا در روزهــای اخیــر 
توســط اصلاح طلبــان گفــت: بــا توجــه 
بــه آمــار و ارقامــی کــه از اصلاح طلبــان 
مگــر  داریــم  شــده  صلاحیــت  تاییــد 

می شــود آنهــا نتواننــد لیســت  واحــدی ارائــه دهنــد؟ تعــداد آنهــا بــه 
 حــدی رســیده اســت کــه  بتوانند بــه راحتی لیســت واحــد ارائــه دهند. 
در حال حاضر بیــش از 5000 نفر تایید صلاحیت شــدند و برای هر یک از 
کرسی مجلس باید بگوییم حدود 18 نفر رقابت می کنند و در این 5 هزار نفر 
انواع و اقسام تفکرات سیاسی وجود دارد اما این که بگوییم رد صلاحیت ها 
موجب یکدســتی داوطلبان شده اســت یک موضوع تایید نشده و یک نوع 

بهانه جویی است. 

7 نماینده رد شده تایید شدند
عابد فتاحی نماینده ارومیه از تأیید صلاحیت 
7 نفر از نمایندگان مجلسی که پیش از این رد 
صلاحیت شده بودند توسط شورای نگهبان 
خبرداد. وی با اشــاره به اینکه برخی آمارها 
از رد صلاحیت 52 نفــر از نمایندگان فعلی 
مجلس خبر می دهــد، افــزود: البته بنده 

معتقدم که این آمارها بالای 56 نفر است.این نماینده مردم ارومیه که خود 
نیز پیش از این رد صلاحیت شده بود، اظهار داشت: احتمال بسیاری زیادی 
وجود دارد که ده نفر دیگر از نمایندگان رد صلاحیت شده هم تأیید صلاحیت 
شوند.فتاحی با اشاره به جلسه هفته گذشته دو تن از نمایندگان رد صلاحیت 
شــده با رئیس قوه قضاییه نیز خاطر نشــان کرد: این دو نماینده که پیش از 
شغل نمایندگی کار قضاوت را انجام می دادند، نزد رئیس قوه قضاییه رفته و 

در مورد تأیید صلاحیت ها مباحثی را مطرح کرده بودند.

راهبرد اصلاح طلبان در انتخابات مجلس
محمدرضا عارف با بیان اینکه در انتخابات 
مجلــس ایــن دوره راهبرد اصــلاح طلبان 
غیــر متمرکز اســت افزود: هیــچ دخالتی 
در هیــچ حــوزه انتخابیــه ای نمی کنیــم 
بارهــا هــم مطــرح کرده ایــم کــه خــود 
حــوزه تصمیم گیــری می کنــد و فعالیــت 

 و تبلیغاتــش هم غیر متمرکز اســت در چارچــوب سیاســتهایی که اعلام
می کنیم.

رئیــس شــورای سیاســت گذاری انتخاباتــی اصــلاح طلبان بــا تاکید بر 
شــرکت حداکثری در انتخابات گفت: همه باید هــم به خاطر رویکردهای 
حزبی شــان و هم رویکردهای ائتلافیشــان در انتخابات مشــارکت فعال 
 داشــته باشــند و نکته ظریف این اســت که باید مراقبــت کنیم اصطکاک 

بوجود نیاید.

برجام ایران را در 
هیچ عرصه ای مهار نمی کند

معــاون حقوقی وزیر امور خارجه کشــورمان گفت:  
برجام ایــران را در هیچ عرصه ای مهــار نمی کند به 
جز رسیدن به سلاح هسته ای که آن هم در ابتدا در 

دکترین ما جایی نداشته است.
ســیدعباس عراقچــی معــاون حقوقی وزیــر امور 
خارجه کشــورمان در نشســت هم اندیشی مدیران 
روابــط بین الملل دانشــگاه های کشــور کــه امروز 
یکشــنبه در دانشگاه شهید بهشــتی برگزار شد، در 
خصوص عقب ماندگی کشــورهای اسلامی نسبت 
به کشــورهای غربی گفت: آنچه انقلاب به ما عطا 
کرد این بود که به ســمت مؤلفه های تبدیل شدن به 
یک قدرت بین المللی حرکت کنیم و امروز جمهوری 
اســلامی به یک قدرت فراتر از منطقه تبدیل شــده 
است. وی افزود: ایران امروز در همه مسائل منطقه 
نقشی تعیین کننده دارد و هیچ موضوعی نیست که 

بدون حضور و نفوذ کشورمان حل و فصل شود.
معاون حقوقی وزیر امور خارجه کشــورمان با اشاره 
به حضور 73 درصدی مردم در انتخابات یادآور شد: 
برای بسیاری از کشورهای غربی این یک آرزوست 
که نشان می دهد مشروعیت نظام و اعتماد مردم به 

جمهوری اسلامی بالاست.
عراقچی همچنین با اشــاره به عوامل و مؤلفه های 
قدرت یک کشور که خدادادی و اکتسابی می باشد، 
افزود: اگر کشــوری به لحاظ علمی وابســته باشد 
نمی تواند ادعای قــدرت کند. توانمندی دیپلماتیک 
نیــز یکــی از ابعــاد کمتر شــناخته شــده در قدرت 

کشورهاست.
وی ادامــه داد: در رهبــری مقــام معظــم رهبری 
ذهنیت استراتژیک قابل مشاهده است و به اذعان 
کشــورهای خارجــی در بخش علمی نیــز با همین 
ذهنیت، کشور به ســمت تبدیل شدن به یک قدرت 

در حرکت است.
وی ادامه داد: برجام ایران را در هیچ عرصه ای مهار 
نمی کند به جز رسیدن به سلاح هسته ای که از ابتدا 

در دکترین ما جایی نداشته است.
معــاون حقوقی وزیر امور خارجه کشــورمان با بیان 
اینکه آنها در مقابل، برنامه هســته ای صلح آمیز ما 
را به رسمیت شــناختند، افزود: مذاکرات هسته ای 
توانمندی علمی ایران را وارد کلاس بین المللی کرد.
عضو ارشــد تیم مذاکره کننده هسته ای با ذکر این 
نکته که آمریکایی ها نیز خواستار خرید آب سنگین 
اراک شــده بودنــد، افزود: آنهــا در ابتــدا در طــی 
نمونه هایی برای آزمایش کیفیت آنها بودند که پس 
از آزمایش مشخص شد خلوص آن 99/99 درصد 

بود که بهترین کیفیت می باشد.
معاون حقوقــی وزیر امور خارجه کشــورمان با ذکر 
این نکته که موضوع آب سنگین اراک در مذاکرات 
هسته ای تبدیل به یک معضل شده بود، خاطرنشان 
کتور حاصل 20 ســال تــلاش علمی  کرد: ایــن رآ
دانشمندان ما بود و از طرف دیگر از نظر طرف مقابل 
راحت ترین راه برای رسیدن به بمب هسته ای است. 
بر همین اســاس متخصصین ما طرحی ارائه دادند 
کتور طراحی شــود تا تولید پلوتونیوم آن از  که قلب رآ
10 کیلو به یک کیلو در ســال کاهــش یابد و در این 
جدال دانشمندان ایرانی و 1+5 ما پیروز شدیم و آنها 

طرح ایران را عملیاتی دانستند.
کتور اراک  عراقچی تسلیم شدن 1+5 در موضوع رآ
را یکی از شــیرین ترین لحظات زندگی خود دانست 
و افزود: قرارداد مدرن ســازی اراک با یک شــرکت 
ایرانی بســته شــده و 1+5 موظف اســت تا کمک 
کتور اراک مدرن ســازی شود ولی اگر کمک  کند رآ

نکردند ما توانمندی بازسازی آن را داریم.

بهار نیوز نوشت: انفجار؛ حاصل باور تک صدایی
مهمترین ویژگی باور تک صدایی اعتقاد به یک اکثریت یا اقلیت حاکمیتی مطلق است. در چنین باوری مردم جامعه فاقد توانایی در بیان 

انتقاد و بی بهره از ابراز نظر، جز در راستای میل طیف قدرت، هستند.

 تدبیر 24 نوشت: انتخابات چند قطبی و کارآمدی مجلس
سوالی که در برابر یك انتخابات نسبتا تك قطبی می توان مطرح کرد این است که در صورت نارضایتی مردم از عملکرد جریان حاضر در 

مجلس، چه انتخاب دیگری برای آنها وجود دارد؟

 عصر ایران نوشت: لَج واپسان
البته که برای دلالان هواپیما که هواپیماهای کهنه و فرسوده و قطعات آن را به چند برابر قیمت به ایرلاین های داخلی می فروختند، ورود 

هواپیمای نو، آن هم بعد از قریب به 40 سال، یک کابوس است.

 پارس نیوز نوشت: تفاوت تجمع سگ کشی و تجمع دانشجویی
آقای رییس جمهور! منطبق بر اصول قانون اساسی و مبتنی بر شعارهای خودتان جریان انقلابی منتقد خود را به رسمیت شناخته و به 

جای برخورد گازانبری یا توهین مستمر مسیر را برای کنش اجتماعی آنها فراهم کنید.

 راه دانا نوشت: دستیابی به فناوری گوجه فرنگی ارگانیک
عده ای تلاش می کنند نفس سفر روحانی به ایتالیا و فرانسه را نشان پیشرفت و آبادانی ایران قلمداد کنند اما با مرور ساده بر آمار و اخبار می 

شود دست و دلبازی دولت برای اروپایی ها را به عینه دید.

عکس روزسایت نگار

سردار فدوی فرمانده نیروی 
دریایی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و چهار تن 
از فرماندهان این نیرو که در 
جریان توقیف شناورهای 
آمریکایی و بازداشت 
تفنگداران متجاوز آمریکا 
در محدوده جزیره فارسی، 
اقدام شجاعانه و به هنگام 
کرده بودند، به افتخار دریافت 
»نشان فتح« از دست حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی و فرمانده 
معظم کل قوا نائل شدند.

خبرنامه


